
Direcció General de Transparència i Participació

ACTA  DE  LA  V  SESSIÓ  DEL  CONSELL  DE  CENTRES  VALENCIANS  A  L'EXTERIOR  DE  LA  COMUNITAT
VALENCIANA.

El dia 26 d'octubre de 2018, a les 16.00 hores, a la Casa Mediterrani, plaça de l'Arquitecte Miguel López,
s/n, Alacant (antga estació de Benalua), s'inicia la V Sessió del Consell de Centres Valencians a l'Exterior,
presidida pel conseller de Transparència, Responsabilitat Social, Partcipació i Cooperació, Manuel Alcaraz
Ramos.

Assisteixen a la reunió:

- En representació de la Generalitat i insttucions valencianes, les següents persones:

• En representació del Consell en matèria de Relacions Exteriors, la directora general de Relacions
amb la Unió Europea i l’Estat, Daría Terrádez Salom, mitjançant videoconferència.

• En representació de la Generalitat en matèria de turisme, la directora general de Turisme, Raquel
Huete Nieves.

• En  representació  de  la  Generalitat  en  matèria  de  cooperació  al  desenvolupament,  la  directora
general de Transparència i Partcipació, Aitana Mas Mas.

• En representació de la Generalitat en matèria de Polítca Lingüístca, el director general de Polítca
Lingüístca i Gestó del Multlingüisme, Rubén Trenzano Juan.

• En  representació  de  les  universitats  públiques  valencianes,  el  vicerector  d'Internacionalització  i
Cooperació de la Universitat de València, Carles Padilla Carmona.

• La cap del Servei de Partcipació de la Ciutadania i de la Societat Civil de la Direcció General de
Transparència i Partcipació, Irene Mateu Andreu, en qualitat de secretària del Consell CEVEX, amb
veu però sense vot.

En representació dels centres valencians a l'exterior en el Consell, les persones següents:

• En representació de la circumscripció d'Espanya: Vícente Cintero Enguídanos, de la Casa de València
a  Madrid,  mitjançant  videoconferència;  M.  Pilar  Serrano  Martn,  de  la  Casa  de  la  Comunitat
Valenciana a Saragossa; i Javier García Senent, de l'associació Verge dels Desemparats de Sevilla.

• En representació de la  circumscripció  d'Amèrica  del  Sud:  Lucas Sancho,  del  Centre  Valencià de
Córdoba (Argentna),  Milagros Teresa Soliveres, del Centre Valencià de San Juan (Argentna) i  M.
Sofía Ferrer Díaz, de la Unió Regional Valenciana de Mar del Plata (Argentna).

• En representació  de la  circumscripció  d'Amèrica  del  Nord:  José  Alberto Sanchis,  de  la  Casa  de
València a Washington.

• En representació de la circumscripció de la resta del món - Àsia: Juan Muñoz Falcó, de l'Associació
Cultural Valenciana del Japó.

• En  representació  de  les  persones  joves  associades  als  centres  valencians  a  l'exterior:  Fiorela
Martnez García.

Pren la paraula el conseller de Transparència, Responsabilitat Social, Partcipació i Cooperació, en la seua
condició de president del Consell. Inicia la reunió donant la benvinguda als membres assistents.

A contnuació, es procedeix a desenvolupar els diferents punts de l'ordre del dia.



 

PUNT 1R. APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR DE DATA 24 DE MAIG DE 2018.

Se sotmet a l'aprovació del consell CEVEX l'acta de la sessió consttutva celebrada el 24 de maig de 2018 i
que es va remetre a totes les persones assistents, al seu moment, perquè el revisaren. Atés que no hi ha
al·legacions a aquesta, se n’acorda l’aprovació per unanimitat dels assistents.

A contnuació, el conseller passa la paraula a la directora general, Aitana Mas Mas, qui exposa el 2n punt de
l'ordre del dia.

PUNT 2N. ELECCIÓ DE LA PERSONA QUE EXERCIRÀ LA VICEPRESIDÈNCIA DEL CONSELL CEVEX, D'ACORD
AMB EL QUE ESTABLEIX L'ARTICLE 13, LLETRA b), DEL DECRET 94/2016, DE 22 DE JULIOL, DEL CONSELL PEL
QUAL ES REGULEN ELS CEVEX.

José Alberto Sanchís, de la Casa de València a Washington, intervé per a preguntar la raó per la qual s'ha de
votar un nou vicepresident, després de la renúncia de l'anterior vicepresidenta, ja que ell és el vicepresident
suplent. A més, afg que la fgura del vicepresident ha de representar la totalitat del Consell CEVEX.

Una  vegada  aclarida  la  situació,  per  tractar-se  de  la  renúncia  amb  caràcter  defnitu  de  l'anterior
vicepresidenta, Irene Mateu explica que aquesta votació pot realitzar-se de tres maneres: secreta, a mà
alçada i nominal. Sotmesa aquesta qüestó al consell CEVEX, es determina, per unanimitat, que la votació
siga a mà alçada. Per al resultat d'aquesta, es requerirà majoria simple, és a dir, més vots a favor que en
contra dels presents, sense considerar les abstencions.

A contnuació, els candidats presenten el seu programa intervenint, en primer lloc, Jose Alberto Sanchis que
exposa el següent:

Per la seua part, ha intentat recuperar els centres CEVEX dels EUA i ha recuperat el de Florida. Així mateix,
entén que és necessari modernitzar els CEVEX o estaran abocats a desaparéixer. Per a això es requeririen
plans concrets. Finalment, entén Jose Alberto Sanchis que és necessària una mínima exigència en els canals
de comunicació entre l'Administració i els CEVEX.

Seguidament, Lucas Sancho, presenta la seua candidatura a la vicepresidència al·legant que, des d'algunes
cases han sol·licitat que es presente com a candidat. Per la seua part, entén que és molt important treballar
en conjunt. Així mateix, considera que és important treballar amb el consolat amb la fnalitat de contnuar
estant actus. Resumint, advoca per la unió entre els CEVEX i que es treballe en conjunt.

Acabades les exposicions de les candidatures comença la votació que es realitza a mà alçada i obté els
següents resultats:

• 2 vots a favor de José Alberto Sanchis.
• 7 vots a favor de Lucas Sancho.
• 6 abstencions.

Per tant, fnalitzada la votació, queda designat com a vicepresident del Consell CEVEX, Lucas Sancho, del
Centre Valencià de Córdoba, a l'Argentna, contnuant com a vicepresident suplent, José Alberto Sanchis.

Sense res més a afegir es passa al següent punt de l'ordre del dia.

PUNT  3R.  INFORME  DE  REVOCACIÓ  DELS  CENTRES  VALENCIANS  A  L'EXTERIOR  DELS  ESTATS  UNITS
CONFORME ALS ACORDS DEL CONSELL DE CEVEX DEL 28-9-2017.



 

Aitana Mas informa tots els assistents que segons l'acordat en la sessió del Consell de CEVEX de 24 de gener
de 2017, es van iniciar els tràmits per a la revocació de diversos CEVEX que romanien inactus, en concret:

1. CENTRE VALENCIÀ DEL PERÚ.
2. CENTRE VALENCIÀ LA SENYERA DE SAO PAULO (BRASIL).
3. CASA DE VALÈNCIA A BURGOS.
4. COLÒNIA VALENCIANA A TEROL.
5. ASSOCIACIÓ CULTURAL VALENCIANA COLL D’EN RABASSA (MALLORCA).
6. CENTRE VALENCIÀ DE SALTA (Argentna).
7. ASSOCIACIÓ VERGE DELS DESEMPARATS DE SANT LLUÍS (Argentna).
8. CENTRE VALENCIÀ A LA REPÚBLICA DOMINICANA.
9. CASA DE LA COMUNITAT VALENCIANA A MÀLAGA.
10. ASSOCIACIÓ CENTRE VALENCIÀ A GUATEMALA.
11. CENTRE VALENCIÀ EQUATORIÀ.
12. ASSOCIACIÓ VALENCIANA PANAMENYA.
13. ASSOCIACIÓ CASAL DE VALÈNCIA A LA XINA.
14. CENTRE VALENCIÀ A COLÒMBIA.
15. INSTITUT DE CULTURA, EDUCACIÓ I ART - CASA DE VALÈNCIA A SALVADOR DE BAHIA (BRASIL).
16. CASA DE VALÈNCIA A ATLANTA INC.
17. CASA DE VALÈNCIA LA LLUNA NOVA YORK.
18. CASA DE VALÈNCIA A FLORIDA.

Posteriorment, en la sessió plenària del Consell CEVEX del 28 de setembre de 2018, es va acordar excloure
del procediment de revocació als tres CEVEX dels EUA, a l'espera que el president de la Casa de València a
Washington contactara amb ells amb la fnalitat de recuperar-los.

Arribats a aquest punt, les gestons realitzades per José Alberto Sanchis, president de la Casa de València a
Washington han donat com a resultat la recuperació de la Casa de València a Florida, però no de les altres
dues.

En conseqüència, es decideix per unanimitat, reincorporar al procediment de revocació els dos CEVEX dels
EUA amb els quals no ha sigut possible contactar i que són: 

1. CASA DE VALÈNCIA A ATLANTA INC.
2. CASA DE VALÈNCIA LA LLUNA NOVA YORK.

La Casa de València a Florida no contnuarà amb el procediment de revocació, ja que s'ha constatat la seua
actvitat com a CEVEX.

No havent-hi més intervencions es passa a l'últm punt de l'ordre del dia.

PUNT 4T. PRECS I PREGUNTES.

Raquel Huete, directora general de Turisme, intervé per a explicar que la majoria dels fullets que es van
enviar als diferents CEVEX, tal com es va acordar en l'últma sessió del Consell CEVEX, han sigut retornats i
que això ha suposat una despesa econòmica considerable i innecessària.

Juan Muñoz, de l'Associació  Cultural Valenciana del Japó i Lucas Sancho, del Centre Valencià de Córdoba
(Argentna), comenten que en els seus CEVEX sí que s'ha rebut un xicotet sobre amb els fullets de turisme.



 

Finalment, Raquel Huete apunta que caldria pensar en una manera més efcient per als enviaments, al que
Lucas Sancho respon que una possibilitat seria fer-ho a través de WETRANSFER. Així mateix s'apunta la
possibilitat d'estudiar el material del qual es pot disposar i triar els centres adequats.

Manuel Alcaraz comenta que seria interessant fns i tot per a temes de cultura a les cases i que, a més, els
enviaments podrien realitzar-se a demanda.

Es conclou que és necessària una major coordinació entre la Conselleria i els CEVEX respecte al problema
dels enviaments.

Per  a  fnalitzar  aquesta  qüestó,  Aitana  Mas  apunta  la  possibilitat  de  plantejar  una  sèrie  de  cases
estratègiques de manera que cada casa puga sol·licitar el material a la central.

A  contnuació  pren  la  paraula  Rubén  Trenzano,  director  general  de  Polítca  Lingüístca  i  Gestó  del
Multlingüisme per a explicar als assistents que, des de la seua direcció general, es publicaran subvencions
per al foment del valencià per a les insttucions, enttats i associacions sense fnalitat lucratva i per a les
persones jurídiques públiques i privades que realitzen projectes singulars de foment del multlingüisme en
l'àmbit social. Insta tots els assistents a sol·licitar-les atés que, en les últmes, únicament va partcipar-hi
l'Associació Verge dels Desemparats de Sevilla, que van ser els únics benefciaris.

Així mateix informa que també existeixen cursos de valencià en línia.

De tota aquesta informació ha portat fullets a la disposició dels assistents que, també facilitarà als assistents
al congrés CEVEX.

Una vegada respostes per Rubén Trenzano totes les qüestons plantejades pels assistents en relació a la
seua intervenció i  no havent-hi  més qüestons a  tractar,  el  conseller  agraeix  la  partcipació  de tots  els
presents i dóna per conclosa la sessió a les 17.00 hores.

LA SECRETÀRIA DEL CONSELL DE CENTRES VALENCIANS A L'EXTERIOR


